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Meghirdette a Bolyai János Kutatási Ösztöndíj-pályázatát a Magyar Tudományos Akadémia 

A Magyar Tudományos Akadémia 1997-ben alapított, teljesítmény-központú, magas presztízsű, országos ösztöndíja a Bolyai János 

Kutatási Ösztöndíj, amelynek célja a kiemelkedő kutatás-fejlesztési teljesítmény ösztönzése és elismerése a fiatal kutatók körében, 

valamint az MTA doktora cím elnyerésére való felkészülés elősegítése. […] Az ösztöndíjra pályázhat az a felsőfokú végzettséggel 

és PhD rendelkező, a 45. életévét még be nem töltő személy, aki – magyar állampolgár, vagy határon túli magyar kutató… […] 

2024-ban várhatóan 155 kiváló kutató nyerheti el a Bolyai-ösztöndíjat. […] A pályázat elektronikus beadási határideje 2024. március 

8. déli 12 óra (közép-európai idő szerint)…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Tanulmány: Káros anyagok eltávolítása szennyvízből adszorpció révén 

Az EME 2020-ban indult, interdiszciplináris, alkalmazott anyagtudományi projektjének egyik kutatási iránya a szenny- és 

szürkevizek különböző szennyezőanyagainak adszorpciós eltávolítására vonatkozik. Az adszorpció egy alternatív, környezetbarát 

és gazdaságos módszer a káros anyagoknak a szennyvizekből történő eltávolítására. Ez a téma a Covid19-világjárvány óta egyre 

fontosabbá vált. Hiszen a biocidok (pusztító hatású fertőtlenítőszerek) széles körű felhasználása miatt a települési szennyvizekben 

e káros anyagok mennyisége megemelkedett. […] Az esettanulmány bemutatja, hogy a benzalkónium-klorid, amely egy széles 

körben használt biocid, eltávolítására a könnyen hozzáférhető háztartási papír kiválóan alkalmas. A tanulmány elérhetősége: Enikő 

Bitay, Alexandra Csavdari…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

Videó: Kocsis Károly akadémikus székfoglaló előadása a Szent István Tudományos Akadémián 

Kocsis Károly Széchenyi-díjas akadémikus, geográfus, a Magyar Tudományos Akadémia Magyar Tudományosság Külföldön 

Elnöki Bizottság (MTA MTK EB) elnöke 2024. február 5-én tartotta A magyar állami és etnikai tér viszonya az elmúlt évezredben 

című székfoglaló előadását a Szent István Tudományos Akadémián. […] Kocsis Károly globális, az egész világ magyarságát 

bemutató előadását követően a Szent István Tudományos Akadémia másodelnöke, Kocsis Imre a PPKE Hittudományi Kar 

professzora átnyújtotta a díszoklevelet, és további sikereket, valamint a jóisten áldását kívánta a professzor úr további 

munkásságához…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Összefoglaló: Makro, mini, mikro és nano kémiai szenzorok – Lindner Ernő külső tag székfoglaló előadása 

Lindner Ernő külső tag 2023. június 22-én megtartotta akadémiai székfoglalóját. Az előadásról szóló, képgalériával és videóval 

bővített összefoglalót olvashatják. […] A kémiai szenzorok robbanásszerű elterjedése az 1970-es évek elején kezdődött, az 

anyagtudományok, a molekuláris biológia és a mikrofabrikációs eljárások rohamos fejlődésével párhuzamosan és ezek 

eredményeire épülve. Lindner Ernő ezzel egy időben kezdett el a Pungor Ernő és Tóth Klára által vezetett kutatócsoportban 

dolgozni, amelyben ekkor már nemzetközileg is elismert eredményeket értek el az ionszelektív elektródok fejlesztése és az áramló 

oldatos analízis területén. Székfoglaló előadásában többek között a potenciometriás ionszelektív elektródok dinamikus sajátságainak 

kutatása kapcsán elért eredményeiről […] is szó volt…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Magatartási kódex kutatóknak: Magyarul is olvasható az ALLEA kiadványa 

Az önszabályozás keretrendszere a kutatói közösség számára – röviden így határozták meg szerkesztői „A kutatási integritás európai 

magatartási kódexé”-t, amelynek átdolgozott kiadása immár magyarul is elérhető. Az Európai Nemzeti Tudományos Akadémiák 

Szövetsége (ALLEA) kiadványa online letölthető cikkünkből. […] A kötet szerkesztői szerint a „kutatási integritás elengedhetetlen 

ahhoz, hogy megőrizzük a kutatási rendszer és a kutatási eredmények megbízhatóságát…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

 

Az emlékezés digitális térképe 

Burgenlandban közel 200 emlékmű emlékeztet a nemzetiszocializmus alatti üldöztetésre és ellenállásra. Ezeket az emléktáblákat és 

emlékműveket most digitálisan rögzítették és kiegészítették az áldozatok és elkövetők életrajzával. A „digitális emlékezeti térkép“, 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://mta.hu/aktualis-palyazati-kiirasok/palyazat-a-magyar-tudomanyos-akademia-bolyai-janos-kutatasi-osztondijanak-elnyeresere-2024-ben-113499
https://eme.ro/hir/kutatasi-eredmeny-karos-anyagok-eltavolitasa-szennyvizbol-adszorpcio-reven
https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/kocsis-karoly-akademikus-szekfoglalo-eloadasa-a-szent-istvan-tudomanyos-akademian-113510
https://mta.hu/akademiai_szekfogalok/makro-mini-mikro-es-nano-kemiai-szenzorok-lindner-erno-kulso-tag-szekfoglalo-eloadasa-113042
https://mta.hu/mta_hirei/megjelent-a-kutatasi-integritas-europai-magatartasi-kodexe-atdolgozott-kiadasa-113503


       

SZLOVÉNIA/MURAVIDÉK 

 

röviden DERLA hétfőn mutatták be a Felsőőri Kétnyelvű Szövetségi Gimnáziumban. […] Zsótér Írisz, a Felsőőri Kétnyelvű 

Szövetségi Gimnázium – amely már megnyitotta a beiratkozást a 2024/25-ös tanévre  ̶  igazgatója mesélt a DERLA- projektről: Az 

„emlékezés digitális tájképe“ projekt célja, hogy a 13-18 éves tanulók megismerjék szülőföldjük történelmét. A programot, 

elsősorban az iskolai történelemórákon kívánják felhasználni…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Podcast: Magyar-német osztály indul a Liszt Ferenc Gimnáziumban 

A félévi szünetet követően megkezdődik a beiratkozás a felsőpulyai Liszt Ferenc Gimnázium magyar-német és horvát-német nyelvű 

osztályaiba. Az iskolában több mint három évtizeden át működött az úgynevezett „Pannon ág“, ahol a diákok az első osztálytól 

kezdve tanulhatták a magyar illetve a gradistyei horvát nyelvet. Az érdeklődés azonban egyre inkább csökkent: az utóbbi négy évben 

már csak szabadon választott tárgyként tudták tovább vinni. […] Susanne Huber, a felsőpulyai Liszt Ferenc Gimnázium 

magyartanára elmondta, a korábban működő pannon ágazat legnagyobb kritikája a tanulók részéről a többletmunka, a házi feladat 

és a sok dolgozat voltak. Az új oktatási program az immerziós modellt helyezi előtérbe, a klasszikus nyelvtanulás helyett projektek, 

kirándulások szerepelnek a tantervünkben…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Beszélgetés: Merre tart Magyarország? 

Korunk Európájában a nemzetállamok szuverenitását megkérdőjelező politikai nézet az uralkodó. Kell már számolnunk a magyar 

öntudat szétbomlásával? Mi a magyar? Ilyen jellegű kérdésekre kereste a választ Bécsben, egy vitaest keretében két jól ismert 

történész. Hiller István szocialista párti országgyűlési képviselő, egyetemi tanár és a Fidesz pártja mellett voksoló Szakály Sándor, 

a Veritas Történetkutató Intézet és Levéltár igazgatója. A vitaest, az angol clubbok kiegyensúlyozott hangvételével és itt-ott némi 

humorral a Bécsi Magyar Otthonban zajlott. A Bornemisza Péter Társaság és a Bécsi Napló rendezte és Másréti Kató Zoltán újságíró 

vezette. […] Kató Zoltán: Szent István ha látná a mai Magyarországot, azt mondaná, hogy megérkeztünk?…” Forrás: Becsinaplo.eu: 

teljes cikk > 

Tisztújító közgyűlésükön új vezetőséget választottak az idén 60 éves bécsi „Europa"-Club tagjai 

A közgyűlés tagjai egyhangúlag megszavazták az új vezetőségi tagokat. Az „Europa“-Club újonnan megválasztott elnökségének 

tagjai: Elnök: Mentsik Szilvia, Elnökhelyettes: Nagy Eleonóra. […] Az új elnökség célja, hogy friss gondolkodásmódjával és újszerű 

ötleteivel minél több fiatalt vonzzon a rendezvényekre. […] Az „Europa“-Club következő rendezvénye az Erdélyben élő Bánffy 

Miklós-díjas Székely Szabó Zoltán színész, író, bécsi taxisofőr „Csillagoség“ című könyvének bemutatója lesz, február 12-én 19:00 

órára várja az érdeklődőket a Mariahilfer utca alagsorában található klubhelyiségébe…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Podcast: Egyre bővül a magyar könyvtár Vorarlbergben 

A vorarlbergi „Mi Magyarok Egymásért“ (MIME) egyesület könyvtári projektje magyar nyelvű könyvekkel bővíti a feldkirchi 

Gisingen könyvtár kínálatát. A kezdeményezés célja, hogy elősegítse a magyar nyelvű olvasást és kultúrát a régióban. A MIME 

tagjai novemberben kezdték el gyűjteni a könyveket, melyeket a könyvtár magyar önkéntesei, Zoé, Kornélia és Márti kiválogattak, 

kategorizálták és rövid időn belül már el is kezdődhetett a kölcsönzés…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

 

Podcast: A Muravidék - Rába-vidék gazdaságfejlesztési alap bizonytalan helyzetéről 

Janez Janša szlovén és Orbán Viktor magyar miniszterelnök két évvel ezelőtt Lendván írta alá a szlovén-magyar határ két oldalán 

elterülő nemzetiségileg vegyesen lakott térség gazdasági és társadalmi fejlesztéséről szóló együttműködési megállapodást. A két 

kormány illetékes minisztériumának, valamint a határ két oldalán élő nemzetiségi közösségek és a nemzetiségileg vegyesen lakott 

községek képviselői többször tárgyaltak az alap létrehozásának ügyében, de előrelépés nem történt. [...] A Muravidéki Magyar 

Rádió Kisebbségben című műsorában Fehér Ilona szerkesztő járja körül a problematikát…” Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

További támogatás a helyi kultúrának Lendván 

Február 8-a, a szlovén kultúrünnep alkalmából Magyar János, Lendva polgármestere kedden a Koronában fogadást tartott a kultúra 

terén működő intézmények, szervezetek és egyesületek képviselői részére. [...] Lendva Község február 6-án tette közzé a kulturális 

tevékenységek támogatására kiírt nyilvános pályázatot 100 ezer euró értékben. Továbbá kiemelte az idei év jelentősebb programjait, 

közöttük a Színház- és Hangversenyterem megnyitásának 20. évfordulóját, a lendvai zsidóság deportálásának 80. évfordulóját stb. 

[...] A tervek között szerepel egy lendvai fotómonográfia kiadása is. Megerősítette azt a hírt is, hogy a község megvásárolja Gálics 

István grafikusművész műtermét is…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

 

https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3243604/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3243278/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3243788/
https://www.becsinaplo.eu/merre-tart-magyarorszag-1092
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3243471/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3243465/
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/kisebbsegben/a-muravidek-raba-videk-gazdasagfejlesztesi-alap-bizonytalan-helyzeterol/696898
https://nepujsag.net/kultura/15538-tov%C3%A1bbi-t%C3%A1mogat%C3%A1s-a-helyi-kult%C3%BAr%C3%A1nak.html
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/terepjaro/melto-emlek-galics-istvan-festomuvesznek/697571


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

HORVÁTORSZÁG 

 

Beszámoló: Tanulmányúton jártak a Muravidéki pedagógusok 

A muravidéki kétnyelvű óvodák és iskolák pedagógusai rendszeresen részt vesznek az anyaországban szervezett továbbképzéseken 

és egyéni programokon, amelyek során nemcsak módszertani tudásra tesznek szert, hanem betekintést nyernek a magyar kulturális 

élet fontosabb intézményeinek, helyszíneinek a kínálatába is. [...] Hasonló céllal szervezett számukra a Szlovén Köztársaság 

Oktatási Intézete a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösséggel karöltve budapesti tanulmányi kirándulást. Az első 

napon a Szlovák Tanítási Nyelvű Óvoda, Általános Iskola, Gimnázium és Kollégiumban tettünk látogatást, ahol Szabó Món ika 

igazgató bemutatta az intézmény működését. [...] Az iskolából a Petőfi Irodalmi Múzeumba vezetett az utunk [...] majd a múzeumból 

a Magyar Zene Házába siettünk…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

Múltidéző: A muravidéki „nyilasok” számontartása 

Az érintett muravidékiek többsége megtévesztésből vagy a frontszolgálattól való félelemből került az úgynevezett nyilas-szervezet 

kötelékeibe. E sorok írójának is kijelentette több muravidéki interjúalany, hogy – mivel többen már korábban megjárták a második 

világháború frontjait – 1944 őszén nem akartak még egyszer az akkor már alárendelt szerepben harcoló magyar (és német) egységek 

kötelékében a frontvonalra kerülni, ezért inkább a párttagságot választották. [...] Az igazsághoz tartozik természetesen, hogy olyanok 

is akadtak közöttük, akik tudatosan vállalták a párttagságot. [...] A szlovén belügyi titkárság muraszombati területi szervezete [...] 

két évtizeddel a második világháború befejezése után a belügyi szervek által „nemzetbiztonsági kockázatot” jelentő személyeket 

még mindig megfigyelték.  [...] Göncz László, az MTA külső köztestületi tagjának írása…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

 

Pélmonostoron is bemutatták a Szentlászló 152 című könyvet 

A HMDK kiadásában jelent meg Kocsis László könyve, amelyben a szerző Szentlászló honvédő háború alatti ostroma 152 napjának 

állít emléket. A kötet ünnepélyes bemutatójára tavaly került sor horvát nyelven Szentlászlón Tomo Medved, a horvát honvédők 

minisztere részvételével. Vasárnap pedig magyar nyelvű bemutatót tartottak Pélmonostoron, a Liszt utcai kulturális központban. 

[...] Egy többéves projektről van szó, hiszen Kocsis László, illetve a szentlászlóiak 1991-es nagyszerű hőstetteiről tulajdonképpen 

csak viszonylag kevés ember tudott. Kocsist, a szentlászlói honvédek parancsnokát több éven át győzködtem, hogy ő az egyetlen, 

aki a történelmi jelentőségű harcukat úgy írhatja meg, ahogy az pontosan történt [...] mondta Jankovics Róbert HMDK-elnök…” 

Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

 

A gyermekjogi biztos szerint szabályozni kell a mobilhasználatot az iskolákban 

Jozef Mikloško gyermekjogi biztos szükségesnek tartja a mobiltelefonok használatának országos szintű szabályozását az alap- és 

középiskolákban. Mikloško úgy véli, ezzel javulna az oktatás színvonala, az intézkedés a gyerekek védelmét szolgálná, például az 

internetes zaklatással szemben. A jelenlegi rendszert, amely az iskolákra bízza a mobilhasználat szabályozását, elégtelennek tartja, 

ezért […] törvényi szabályozást sürget. Hozzátette, hogy a hivatal értesülései szerint a mobiltelefonok jelenlegi használata 

egyértelműen negatív hatással van a gyerekek fizikai és pszichológiai fejlődésére…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Nem szűnik meg a Kisebbségi Kulturális Alap 

Hivatalosan is bejelentette terveinek megváltoztatását a kulturális tárca, egyelőre nem kerül sor a Kisebbségi Kulturális Alap, a 

Művészeti Alap, valamint az Audiovizuális Alap összevonására. Azt egyelőre nem tudni, hogy a minisztérium tervez-e szerkezeti 

változásokat a KKA működtetésében. Az Állami Számvevőszék közleménye szerint a hivatal illetékesei 2021 és 2023 között 

vizsgálják át a három érintett alap gazdálkodását és elemzik az alapok működésében tapasztalható esetleges visszásságokat. […] A 

Kisebbségi Kulturális Alap kapcsán külön kritika a támogatások elosztása kapcsán nem fogalmazódott meg, a pályázó szervezetek 

részéről azonban gyakran kifogásolják az adminisztratív terheket és a késve kiírt, illetve elbírált pályázatokat…” Forrás: Ujszo.com: 

teljes cikk > 

Kétnyelvű irányjelző táblák immár Nyitra megyében is 

Nagyszombat megyében a két nyelvű táblák kihelyezésének folyamata kezdetét vette még 2023 őszén - tájékoztat 

sajtóközleményében Farkas Iván, Nyitra megyei képviselő, a Magyar Szövetség Képviselőcsoportjának elnöke. […] Mint mondta, 

ezzel 2024-ben kezdetét veszi Nyitra megyében is a közlekedési irányjelző táblák kétnyelvűsítése a megyei utak mentén a megye 

déli négy, magyarok által lakott járásában…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

https://nepujsag.net/muravidek/15535-tanulj,-hogy-tan%C3%ADthass.html
https://nepujsag.net/horizont/15545-muravid%C3%A9k-1945-63-a-muravid%C3%A9ki-%E2%80%9Enyilasok%E2%80%9D-sz%C3%A1montart%C3%A1sa.html
https://kepesujsag.com/pelmonostoron-is-bemutattak-a-szentlaszlo-152-cimu-konyvet/
https://ujszo.com/kozelet/a-gyermekjogi-biztos-szerint-szabalyozni-kell-a-mobilhasznalatot-az-iskolakban
https://ujszo.com/kozelet/nem-szunik-meg-a-kka
https://ma7.sk/tajaink/ketnyelvu-iranyjelzo-tablak-immar-nyitra-megyeben
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Az eddigi legkiterjedtebb revitalizáció a belföldi Duna-delta belsejében 

A természetvédők és a vízgazdálkodók helyreállították a vajkai Duna-ág alsó folyását. Ez az eddigi legkiterjedtebb revitalizáció a 

Duna belvízi deltájában, tájékoztatta a TASR-t Andrea Froncová, a Pozsonyi Regionális Természetvédelmi Szövetség munkatársa. 

Elmondta, hogy a munkálatok öt hónapig tartottak, és Vajka, Keszölcés és Doborgaz kataszterében folytak. A munkálatok az ág 

eltemetett részeinek helyreállításából, az áramlás akadályainak eltávolításából és az ág problémás átkelőhelyeinek 

rekonstrukciójából álltak. Az eredmény az áramlás helyreállítása az ág teljes, 3,7 kilométeres szakaszán…” Forrás: Ma7.sk: teljes 

cikk > 

Publicisztika: Kilenc éve húzódik a bíróságon az Ozorák-iskolával kapcsolatos szubvenciós csalás ügye 

Márciusban lesz kilenc éve annak, hogy elkezdődött a dunaszerdahelyi Vásártéri Magán Szakközépiskola alapítója, Ozorák Jolán 

szubvenciós csalási ügyének pere, ám máig nem született ítélet. Az ún. Ozorák-iskola 2017 augusztus végén szűnt meg, miután az 

iskolaügyi minisztérium egy 2016-os döntés nyomán jogerősen kizárta az iskolahálózatból. […] Az iskola korábbi igazgatónője, 

Andrea Oljeníková vezette Adventim nonprofit szervezet hozta létre az utódját, amely 2018 óta a dunaszerdahelyi Kodály Zoltán 

Alapiskola épületében működik. […] Az Ozorák Jolán által alapított Szakközépiskola az egyik legnagyobb ilyen jellegű intézmény 

volt Szlovákiában. Több kihelyezett tagozatával együtt összesen mintegy 1300 diákot oktatott…” Forrás: Parameter.sk: teljes cikk 

> 

Kötet: Bárczy László első világháborús igaz történetével ismerkedhetett a komáromi közönség 

A Duna Menti Múzeum Baráti Köre 2024. február 6-án könyvbemutatót tartott, amely a Zichy-palota Alapi Gyula-termében került 

megrendezésre. Az est folyamán Bárczy László tanító első világháborús naplóját mutatták be, melyet unokája, Hajtmanné Bottka 

Mária a baráti kör tagja rendezett sajtó alá. […] Az érdekfeszítő, olvasmányos kötet először tíz éve, 2014-ben jelent meg. Jelenleg, 

a második kiadás alkalmából rendezett könyvbemutatóval a társulás az első világháború kitörésének 110. évfordulójára is 

emlékezett…” Forrás: Korkep.sk: teljes cikk > 

Előadás: Folyatódik a Kassai MindenTudás Egyeteme 

A téli szünet után folytatódik a Kassai MindenTudás Egyeteme. Előadónk ezúttal: Rácz Olivér, a kassai Šafárik Egyetem 

Professzora, az MTA külső köztestületének tagja. Előadásának címe Karikó Katalin és a többiek (jó, hogy nem csak amerikai férfiak 

kapnak Nobel díjat). Az előadás csütörtökön, február 8-án 17:30-től lesz a kassai Rovas Majel központjában. Ez eseményt a Tudósok 

klubja a Rovás kávézójában – című kötetlen beszélgetés követi a tudományról diákokkal es mindenkivel, akit érdekel a kutatói 

élet…” Forrás: Rozsnyovidek.sk: teljes cikk > 

Megtöltésre várva – a Református Újság lapajánlója 

Megjelent a Református Újság gyülekezeti tájékoztató februári lapszáma. A tartalomból válogattunk. Január hónap a Pozsonyi 

Református Egyházközségben az ökumenizmus jegyében telt. Újraindultak az evangelizációs esték Abarán. […] Beszámolnak a 

Szlovákiai Református Keresztyén Nők Egylete adománygyűjtéséről…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

 

Európai Parlament: Egy nemzetközi csoport vizsgálja meg a szerbiai választások körülményeit 

Az EP által elfogadott dokumentum alapján azt javasolják, hogy egy nemzetközi csoport vizsgálja meg a tavaly december közepén 

megtartott voksolás körülményeit. A szerb államvezetés korábban többször nyilatkozta, hogy mindez csupán politikai 

boszorkányüldözés és, hogy a választási folyamat tiszta volt az apróbb hibák ellenére. Az EP által elfogadott dokumentum egyébként 

mint kiderült, taglalja a nemzetközi megfigyelő szervezetek meglátásait a decemberben megtartott szerbiai voksolások kapcsán . 

[…] Ana Brnabić szerb miniszterelnök előzőleg azt nyilatkozta, hogy a határozatnak semmi köze a választásokhoz, csupán egy 

újabb politikai nyomásgyakorlási kísérlet az országra…” Szmsz.press: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Statisztikák: Vajdaság lakosságának alig több mint fele őshonos 

Vajdaság összesen 1.740.230 lakosából a legutóbbi népszámlálás adatai szerint 923.177-en, közel 53 százalékuk tartozik az 

őslakossághoz, vagyis azon személyekhez, akik születésük óta állandó jelleggel ugyanazon a településen élnek, írja a 021.rs 

hírportál. Hozzátették, hogy a bevándoroltak száma 817.053 főt tesz ki. Szerbia területéről 534.226-an vándoroltak Vajdaságba, 

https://ma7.sk/zold-hirek/az-eddigi-legkiterjedtebb-revitalizacio-a-belfoldi-duna-delta-belsejeben
https://ma7.sk/zold-hirek/az-eddigi-legkiterjedtebb-revitalizacio-a-belfoldi-duna-delta-belsejeben
https://parameter.sk/kilenc-eve-ide-oda-tologatjak-birosagon-dunaszerdahelyi-ozorak-iskolaval-kapcsolatos-szubvencios
https://parameter.sk/kilenc-eve-ide-oda-tologatjak-birosagon-dunaszerdahelyi-ozorak-iskolaval-kapcsolatos-szubvencios
https://korkep.sk/cikkek/kultura/2024/02/08/barczy-laszlo-elso-vilaghaborus-igaz-tortenetevel-ismerkedhetett-a-komaromi-kozonseg/
https://rozsnyovidek.sk/events/event/61395/
https://felvidek.ma/2024/02/megtoltesre-varva-a-reformatus-ujsag-lapajanloja/
https://pannonrtv.com/rovatok/politika/azt-javasoljak-hogy-egy-nemzetkozi-csoport-vizsgalja-meg-szerbiai-valasztasok
https://szmsz.press/2024/02/08/az-europai-parlament-elfogadta-a-szerbiai-valasztasokrol-szolo-hatarozatot/
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282.827-en külföldről érkeztek. […] Kihalóban vannak a falvak. Az összesen 4720 településből mintegy 3000-nek nincs 

demográfiai jövője, a század derekáig „eltűnhetnek”. Többnyire legfeljebb 500 lelket számláló falvakra vár ilyen jövőkép a század 

közepéig […] mondta Ivan Marinković demográfus a Večernje novostinak nyilatkozva. Ezek a falvak lassan kihalnak, 

revitalizálásukra szinte nincs semmi esély. […] A Családgondozási és Demográfiai Minisztérium bejelentette, hogy 2024-ben is 20 

ezer eurós támogatást igényelhetnek az édesanyák, […] akiknek bejelentetett szerbiai lakcímük van, azonban még nincs ingatlan a 

tulajdonukban…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Elérhető a Magyar Nemzeti Tanács Zsebtükör nevű alkalmazása 

Az MNT applikációja lehetővé teszi a nyelvi jogsértések dokumentálását és bejelentését akár anonim módon is. A Pannon TV 

Közügyek című műsorában Tóth Ramóna, az MNT Végrehajtó Bizottságának hivatalos nyelvhasználattal megbízott tagja elmondta, 

az alkalmazás megjelenése és fejlesztése egy újabb lépést jelent a magyar kisebbségi jogok védelmében…” Pannonrtv.com: teljes 

cikk > 

Beszélgetés: Molcer Mátyás szabadkai zeneszerző, költő 

A Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség Magyar Életfa díjának egyik kitüntetettje Molcer Mátyás szabadkai zongoraművész, 

zeneszerző, költő, fordító, kritikus, publicista. A Szabadkai Zeneiskola tanára volt, majd a Magyar Szó újságírója és zenekritikusa, 

illetve a szabadkai Népszínház munkatársa. Zeneművei hazai és külföldi műsorokban szerepeltek, költőként több kötet szerzőjeként 

jegyzik, valamint műfordítóként is. A nyolcvannyolc éves művésszel példaértékű életpályájára visszatekintve a díj kapcsán 

beszélgettem. […] A vajdaságiak abban az időben általában Zágrábot választották a felsőfokú tanulmányok elvégzésére. Talán nem 

is véletlen, hogy még magyar kultúrkör is volt egykor Ady Endre néven a horvát fővárosban. […]  Hosszú-hosszú évtizedekig 

oktattam, a zenélést pedig hegedűn kezdtem, majd brácsára tértem át, de mindenképp a zongora volt az én igazi hangszerem…” 

Hetnap.rs: teljes cikk >  

 

Beszélgetés: Kristofori Olga, a Munkácsi Szent István Líceum igazgatója 

Kristofori Olga, a Munkácsi Szent István Líceum igazgatója és tantestülete arra törekszik, hogy minél magasabb színvonalon 

oktassanak, minél több és változatosabb programmal tegyék színesebbé a diákok életét, emellett észrevétlenül támogassák és 

vallásos szellemben neveljék is őket. Az igazgató nem panaszkodik, „csak rosszabb ne legyen”, mondja. […] Az iskola vezetője 

örömmel újságolta, hogy a diákokkal rendszeresen részt vesznek tantárgyi vetélkedőkön, az informatika, a magyar és az ukrán, 

illetve az idegen nyelv terén jeleskednek. […] Úgy döntöttünk, hogy szeptembertől a munkácsi gyerekek is lakjanak a kollégiumban, 

ezzel is elősegítve a közösségépítést. […] A háború előtt közel 70 diák járt az intézménybe. Tavaly 19-en ballagtak, az idén már 

csak 7 végzősük van…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Videó: Hnatik-Riskó Márta kapta az Év tanára díjat külhoni kategóriában 

Idén egy katolikus gimnázium igazgatójának ítélték az Év tanára díjat az anyaországi, egy kárpátaljai tanárnak pedig a külhoni 

kategóriában. Mivel ő nem tudott Ukrajnából Budapestre utazni, a nevében Iván Éva, a Derceni Középiskola magyartanára vette át 

a rangos elismerést. Hnatik-Riskó Mária 35 éve a beregszászi Bethlen Gábor Gimnázium magyar nyelv és irodalom tanára, továbbá 

a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ), valamint a Keresztény Értelmiségi Szövetség (KÉSZ) aktív tagja, illetve a 

Kárpátalja hetilap és a Közoktatás folyóirat munkatársa…” Forrás: Karpatinfo.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

 

A visszaélés katedrája. Feltérképezték a tanintézetekben tapasztalt szexuális zaklatásokat 

Közel két éve, 2022 júniusában indította útjára A visszaélés katedrája elnevezésű projektjét a Rise Project szervezet. A 

kezdeményezés célja feltárni az ország iskoláiban, középiskoláiban és egyetemein történő szexuális zaklatásokat és visszaéléseket. 

[…] Adataik szerint például a női egyetemi hallgatók 30 százaléka állítja, hogy szexuális zaklatás áldozata volt tanulmányai során, 

illetve a diákok több mint egyharmada vallja, hogy tanúja volt zaklatásnak, visszaélésnek. Ellenben csak minden tízedik áldozat 

fordul a hatóságokhoz a visszaélés, zaklatás miatt, vagy ennek nyomán. Ennek kapcsán gyakori az áldozatok megbélyegzése […] 

A térképen az olyan bűncselekmények szerepelnek, melyek az elmúlt 5 évben bíróság elé kerültek…” Forrás: Kronikaonline.ro: 

teljes cikk >  

https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.303346/Vajdasag-lakossaganak-alig-tobb-mint-fele-oshonos
https://www.magyarszo.rs/kozelet/belfold/a.303480/Otvenot-faluban-nincs-no
https://www.magyarszo.rs/gazdasag/a.303403/Huszezer-euros-ingatlanvasarlasi-tamogatas-az-edesanyaknak
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/nevtelenul-bejelenthetjuk-nyelvi-jogserteseket
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/nevtelenul-bejelenthetjuk-nyelvi-jogserteseket
https://hetnap.rs/cikk/Szabadkai-szimfonia-46788.html
https://kiszo.net/2024/02/04/orzik-es-tovabbadjak-a-langot-munkacson-%e2%94%82-kiszo-riport/
https://kiszo.net/2024/02/06/hnatik-risko-marta-kapta-az-ev-tanara-dijat-kulhoni-kategoriaban/
https://tv21ungvar.tv/2024/02/07/hnatik-risko-marta-lett-az-ev-kulhoni-tanara/
https://kronikaonline.ro/belfold/a-visszaeles-katedraja-n-terkepen-a-tanintezmenyeken-tapasztalt-szexualis-zaklatasok


       

A BBTE angol nyelvű egészségügyi gazdaságtani mesterképzést indít  

Angol nyelvű egészségügyi gazdaságtani mesterképzést indít a 2024-2025-ös tanévtől kezdődően a kolozsvári Babeș-Bolyai 

Tudományegyetem (BBTE). Az egyetem közleménye szerint a Közgazdaság- és Gazdálkodástudományi Karon zajló, 2 éves 

interdiszciplináris képzés országos premiernek számít. A BBTE már 2007-ben indított olyan posztdoktori kutatási programokat, 

amelyek az egészségügyi gazdaságtan módszereire alapozva a mentális egészség elősegítését vizsgálták a farmakológiai és 

pszichológiai kezelések szemszögéből. Ezek a programok később további kutatásokban és képzésekben teljesedtek ki. […] „Az 

egyetem új programjának, a BBTE School of Health keretein belül elindított UBBMed programnak egyik alapvető célkitűzése, hogy 

az egészségügyi terület tevékenységét megalapozott gazdasági elemzésekkel támogassa tette hozzá Szász Levente, egyetemi tanár, 

a Közgazdaság- és Gazdálkodástudományi Kar dékán helyettese, az MTA külső köztestületének tagja…” Forrás: Transtelex.ro: 

teljes cikk > 

Online is elérhető a temesvári magyar nyelvű színjátszás hetven évét bemutató kiállítás 

Hetven évnyi történelem: megannyi szó, dal, mozdulat, játék, név és találkozás… Mit jelenthet helytállni nyelvek, politikai 

rendszerek, határvonalak és kultúrák metszéspontjában, kitartani a végeken hét évtizeden át? Már online is megtekinthető a 

temesvári magyar nyelvű színjátszás elmúlt hetven évét bemutató színháztörténeti kiállítás…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Újra a Kolozsvári Állami Magyar Színház műsorán a Pornó – Feleségem története 

Februártól újra a Kolozsvári Állami Magyar Színház műsorán szerepel Visky András drámája, a 2020/2021-es évadban, még a 

Szamos-parton bemutatott Pornó – Feleségem története című dokumentum-játék Árkosi Árpád rendezésében. […] „Lehet, hogy 

Visky András darabjának mondanivalóját – bár univerzális jellegű, hiszen hatalomról, kiszolgáltatottságról, eltiprásról szól – az érti 

meg igazán, aki átélt hasonló helyzeteket. […] De a dráma egyben tanulsággal szolgál a fiatal és az eljövő generációk számára is, 

akik csak filmekből, esetleg olvasmányaikból értesültek az elnyomó rendszer szörnytetteiről” ‒ írta az előadásról Nánó Csaba…” 

Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Magyar állami támogatásból kaptak autót a szórványban szolgáló királyhágómelléki lelkipásztorok 

Csütörtökön Nagyváradon, az egyházkerületi székházban ünnepélyes keretek között adták át az autókat – számolt be számos fotóval 

ellátott Facebook-posztban az egyházkerület…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 

https://transtelex.ro/kozelet/2024/02/07/egeszsegugy-gazdasagtan-mesterkepzes-bbte
https://maszol.ro/kultura/Online-is-elerheto-a-temesvari-magyar-nyelvu-szinjatszas-hetven-evet-bemutato-kiallitas
https://maszol.ro/kultura/Ujra-a-Kolozsvari-Allami-Magyar-Szinhaz-musoran-a-Porno-Felesegem-tortenete
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/magyar-allami-tamogatasbol-kaptak-autot-a-szorvanyban-szolgalo-kiralyhagomelleki-lelkipasztorok

